
 

Deze nieuwsbrief biedt u opnieuw een inhoudelijke kijk in de 
‘keuken’ van de regio Midden-Holland. Een groot aantal 
onderwerpen passeert de revue, zoals de actualisatie van de 
regionale kantorenstrategie en de aanpak van het bestuurlijk 
overleg Economie, Onderwijs, Arbeidsmarkt om de 
buitenwereld naar binnen te halen. 

 
In het programma Ruimte en Wonen wordt gewerkt aan de actualisatie van de Regionale 
Agenda Wonen om tijdig en adequaat op trends en (toekomstige) bewegingen en kansen 
op de woningmarkt te kunnen inspelen. Ook wordt regionaal afgestemd over 
woningbouwplannen en huisvestingsverordeningen. 

 
Het platform slappe bodem werkt aan het verbreden van het netwerk door meer 
gemeenten, waterschappen en provincies te betrekken bij de activiteiten van het 
platform en heeft een inhoudelijk kennisatelier georganiseerd over de palenmatras. 

 
Op verzoek van de klankbordgroep van raadsleden is op 28 september een bijeenkomst 
georganiseerd met één thema, waarbij volop gelegenheid was om met elkaar in gesprek 
te gaan. Het onderwerp van de avond was de beleidsvisie van het Regionaal Verkeer en 
Vervoerplan Midden-Holland (RVVP), waar het bestuurlijk overleg verkeer en vervoer aan 
werkt. 

 
Bij het Sociaal Domein hebben de jeugdzorg- en hulpaanbieders het inkoopkader 
jeugdhulp 2016 geaccepteerd. Daarnaast zijn de projectsubsidies Jeugdhulp afgewikkeld, 
die de samenwerkende gemeenten in de regio ingezet hebben voor pilots en projecten 
gericht op de transitie en transformatie van de zorg voor de jeugd.  

 
Het landelijke subsidieprogramma Cultuureducatie met Kwaliteit heeft z’n uitwerking in 
Midden-Holland. Op basisscholen wordt gewerkt aan het fundament voor de culturele 
ontwikkeling van kinderen. Van kennismaking met kunst en cultuur tot het ontwikkelen 
van eigen talenten.  

 
Ik constateer dat het kompas van de regio, gezien al deze onderwerpen, gericht is op de 
inhoud. De uitdaging aan iedereen betrokken bij de regio is om hier de focus op te 
houden. In dit licht vond een collegebijeenkomst plaats op 6 oktober en een 
medewerkersbijeenkomst op 15 oktober. De vijf bestuurlijke overleggen richten zich 
ondertussen verder op de inhoud en zullen voor het einde van het jaar per overleg 
maximaal een drietal speerpunten voorstellen, waarmee ook in de lobby een betere 
focus aangebracht kan worden. De ontwikkelingen in ons mooie gebied zullen we op deze 
manier nog gerichter aan de overlegtafels van bijvoorbeeld provincie, Zuidvleugel maar 
ook bedrijven en onderwijsinstellingen kunnen bespreken. 

 
Milo Schoenmaker 

Voorzitter Regio Midden-Holland 
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Over de samenwerking 

Op 15 juni en 26 augustus jl. is de klankbordgroep 

bijeen geweest. Zoals uit de inmiddels aan u 

toegezonden stukken blijkt heeft de klankbordgroep 

zich in een goede sfeer met name bezig gehouden 

met de rol van de klankbordgroep en de 

voorbereiding van de vaststelling door de 

afzonderlijke raden van de nieuwe 

gemeenschappelijke regeling Regio Midden-Holland 

en het hieraan gekoppelde Governancemodel. Over 

deze stukken konden de raden hun zienswijzen 

indienen. Deze zienswijzen zijn vervolgens besproken 

tijdens een bijeenkomst van de klankbordgroep op 1 

oktober. Ook heeft de klankbordgroep zich 

uitgesproken over het voorzitterschap en over het 

organiseren van radenconferenties. De 

klankbordgroep wil nogmaals de “liefhebbers” 

oproepen eens “in de keuken van een andere 

regiogemeente te kijken” en bijvoorbeeld een 

commissie- of raadsvergadering te bezoeken.  Het 

resultaat van die avond is als advies meegegeven is 

naar het regionaal platform/ AB ISMH. 

De voorzitters van de vijf Bestuurlijk Overleggen en 

bijbehorende programma’s zijn op 30 september 

bijeengekomen. Naast een aantal praktische zaken 

stond een eerste verkenning van mogelijke lobby-

onderwerpen op de agenda.  

Na enkele jaren van (her)oriëntatie op inhoud en 

organisatie, zijn we kort voor de zomervakantie 

begonnen met de vernieuwde Regio Midden-

Holland. Daarmee hebben we afscheid genomen 

van de samenwerking via het oude ISMH. De vijf 

programma’s voor de vijf domeinen zijn nu al volop 

in bedrijf en er wordt gewerkt volgens het 

netwerkprincipe. Om deze start te markeren, zijn 

alle gemeenteambtenaren die bij de samenwerking 

in Midden-Holland betrokken zijn uitgenodigd voor 

de start- en kennismakingsbijeenkomst op 

donderdag 15 oktober.  

 

Tijdens de informele bijeenkomst wordt uitleg 

gegeven over de nieuwe structuur, kunnen 

ambtenaren op een leuke manier kennismaken met 

de inhoud van de vijf regionale programma’s en 

met alle collega’s die hierbij betrokken zijn. De 

bijeenkomst sluiten we af met een borrel en een 

barbecue. 

VAN DE KLANKBORDGROEP 

VAN RAADSLEDEN 

AMBTELIJKE STARTBIJEENKOMST 

SAMENWERKING  

MIDDEN-HOLLAND  

INTEGRAAL VOORZITTERS-

OVERLEG MIDDEN-HOLLAND 

BESTUURLIJKE BIJEENKOMST  

SLIM RUIMTEGEBRUIK 

Het thema ‘Slim ruimtegebruik’ vormt een rode 

draad in de vraagstukken bij wonen, detailhandel, 

bedrijventerreinen en kantoren. Geen nieuwbouw 

waar dat niet nodig is.  

Het werken met de Ladder voor Duurzame 

Verstedelijking (Verordening Ruimte) is daartoe 

een belangrijk instrument.  

Omdat dit thema breed doorwerkt bij gemeenten, 

dus naast de portefeuilles zoals Ruimte en 

Economie ook de portefeuille Financiën kan 

beïnvloeden, waren veel bestuurders uit Midden-

Holland aanwezig bij de door het college van 

Gedeputeerde Staten georganiseerde bijeenkomst 

over slim ruimtegebruik op 7 september 2015.  



Lees hier over waar aan wordt gewerkt  binnen de  
programma’s van Regio Midden-Holland, de nieuwe   
regio. Wat doet de regio voor u? 

 Resultaten vanuit de programma’s 

volgend Bestuurlijk Overleg Economie, Onderwijs 

en Arbeidsmarkt Midden-Holland zal namens de 

gemeente Zuidplas worden ingegaan op de 

verbinding tussen Economie en Arbeidsmarkt. 

Daartoe is  een lokale ondernemer als spreker 

uitgenodigd.  

 

Combi-overleg portefeuillehouders Ruimte - 

Wonen en Economie 

De portefeuilles Ruimte -Wonen en Economie 

beïnvloeden elkaar steeds meer. Dat hebben de 

gemeenten al gesignaleerd bij de opgaven en 

aanpak van complexe en op elkaar van invloed 

zijnde ruimtelijke vraagstukken. Bijvoorbeeld bij 

eventuele transformatie van kantoren naar 

woningen.  

Om na te gaan op welke vraagstukken de 

portefeuilles Ruimte – Wonen en Economie elkaar 

kunnen versterken en hoe dat te realiseren, zal op 

13 november een informele bijeenkomst  

plaatsvinden tussen de portefeuillehouders van 

beide Bestuurlijke Overleggen. 
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ECONOMIE, ONDERWIJS EN 

ARBEIDSMARKT 

Bestuurlijke consultaties 
De voorzitter van het Bestuurlijk Overleg Economie, 
Onderwijs en Arbeidsmarkt Midden-Holland heeft in 
een consultatieronde de andere leden van het 
Bestuurlijk Overleg Economie, Onderwijs en 
Arbeidsmarkt Midden-Holland gevraagd welke 
onderwerpen en projecten in 2016 regionaal 
moeten worden uitgewerkt.  
Het door de raden vastgestelde regionale 
programma fungeert daarbij als leidraad.  
De uitkomsten worden besproken in het 
eerstvolgend Bestuurlijk Overleg Economie 
Onderwijs en Arbeidsmarkt Midden-Holland van 15 
oktober 2015.  
 

Actualisatie regionale kantorenstrategie 

De geactualiseerde regionale kantorenstrategie 

Midden-Holland is begin juli 2015 aan het college 

van Gedeputeerde Staten aangeboden. Een kopie 

van die brief is aan de gemeenten toegestuurd.  

In de actualisatie is ingegaan op onder andere een 

confrontatie van de vraagraming en de 

planvoorraad. Daarbij is onderscheid gemaakt 

tussen Gouda en de overige gemeenten in Midden-

Holland. Dit houdt verband met de centrumpositie 

van Gouda waar het gaat om de vestiging van 

zelfstandige grootschalige kantorenlocaties in de 

regio Midden-Holland. Verder is  ingegaan op de 

leegstandsaanpak, transformatieprojecten en de 

resultaten van diverse projecten.  

Een reactie van het college van GS wordt afgewacht.   

 

De buitenwereld naar binnen halen 

Met de aanpak van ‘De buitenwereld naar binnen 

halen’ belicht iedere gemeente tijdens het 

Bestuurlijk Overleg een in het oog springend punt 

van het lokale economisch programma. In het  

RUIMTE EN WONEN 

Taakverdeling Bestuurlijk Overleg Ruimte en 

Wonen 

Binnen het bestuurlijk overleg Ruimte en wonen 

zijn onlangs taken verdeeld. 

 mevr. D. Blok (Krimpenerwaard) voorzitter en 

vertegenwoordiging (Platform RMH, overleg 

gedeputeerde, interregionaal overleg Ruimte 

regio’s,  

 dhr. R. Tetteroo (Gouda) vicevoorzitter en 

vertegenwoordiging Zuidvleugel (POHO 

Wonen en verstedelijking),  

 mevr. R. Boere (Krimpenerwaard) 

vertegenwoordiging Deltaprogramma 

Rijnmond-Drechtsteden. 



 
Levendig kennisatelier ‘Palenmatras of niet?’  

Platform Slappe Bodem organiseerde op 15 

september een kennisatelier in het Huis van de 

Stad in Gouda. Met zo’n 25 (ervarings-)

deskundigen van gemeenten, provincies, 

leveranciers en adviseurs was de zaal goed gevuld. 

De centrale vraag ‘Palenmatras of niet?’ leidde tot 

stevige discussies en voor velen ook nieuwe 

kennis en inzichten. 

 

Woerden, Gouda en Krimpenerwaard hebben 

ieder met een praktijkvoorbeeld hun ervaringen 

gedeeld met de overige aanwezigen. Allerlei 

aspecten kwamen hierbij aan bod: technisch, 

beleidsmatig, bestuurlijk en politiek.  

 

Met een palenmatras kan infrastructuur en 

openbare ruimte zettingsvrij (zonder 

verzakkingen) worden aangelegd. Het grote 

voordeel is dat minder onderhoud nodig is, wat op 

langere termijn lagere beheerskosten en minder 

overlast oplevert. De investeringskosten zijn 

echter flink hoger dan bij de meer gebruikelijke 

manieren van aanleggen van infrastructuur door 

ophogen met zand of licht ophoogmateriaal. Dat 

maakt de keuze voor of tegen een genuanceerde 

vraag: het hangt volledig af van de situatie  ter 

plaatse en de doelen en ambities van de 

gemeente. 

 

Het Platform Slappe Bodem werkt met 

praktijkbijeenkomsten aan het delen van kennis 

en ervaringen. 
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Resultaten vanuit de programma’s 

Actualisatie Regionale Agenda Wonen Plus 2015 
Diverse ontwikkelingen vormden aanleiding om de 
in 2014 regionaal gemaakte afspraken met 
betrekking tot het wonen te actualiseren. Zo is de 
woningmarkt constant in beweging waarbij meer de 
nadruk ligt op kwaliteit en waarbij steeds oog moet 
zijn voor (de effecten van) economische 
ontwikkelingen.  
 
De gemeenten willen tijdig en adequaat op trends 
en (toekomstige) bewegingen en kansen op de 
woningmarkt inspelen. 
Bovendien is met de invoering van de provinciale 
Visie Ruimte en Mobiliteit en de Verordening Ruimte 
per 1 augustus 2014 is een nieuw planologisch 
regime van kracht. Met het oog daarop is namens de 
leden van het Bestuurlijk Overleg Ruimte en Wonen 
begin juli 2015 een actualisatie van de Regionale 
Projectenlijst Woningbouw 2015, de Monitor Wonen 
2010 – 2014 en het geactualiseerd Regionaal 
Afwegingskader Woningbouw Midden-Holland 2015 
aan het college van Gedeputeerde Staten 
aangeboden.  
Informatieverstrekking hierover aan de colleges van 
B&W is in voorbereiding. 
 
Regionale afstemming woningbouwplannen 
In het kader van de regionale afstemming van 
woningbouwplannen zijn deze zomer diverse 
woningbouwplannen ambtelijk voorbereid ter 
bestuurlijke standpuntbepaling. De regionale 
afstemming voor één woningbouwplan is bestuurlijk 
afgerond. Voor andere woningbouwplannen moet 
nog bestuurlijke bespreking en besluitvorming 
plaatsvinden.  
 
Huisvestingsverordeningen 
De gemeenten in Midden-Holland hebben met 
buurgemeenten de regionale afstemming verzorgd 
over huisvestingsverordeningen. Het ging hierbij om 
de huisvestingsverordening van de gemeenten 
Bodegraven-Reeuwijk, Gouda en Waddinxveen. 
Daarnaast hebben Zuidplas en Krimpenerwaard hun 
lokale verordening met de buurgemeenten 
afgestemd.  
De verordeningen zijn inmiddels in werking 
getreden. 
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Platform Slappe Bodem in Noord-Holland 

Om de basis van het Platform Slappe Bodem te 

verbreden met meer gemeenten, maar ook 

waterschappen en provincies, worden 

bestuurlijk en ambtelijke 

informatiebijeenkomsten georganiseerd. Op 30 

september organiseerde het platform een 

bijeenkomst voor de gemeenten, 

waterschappen en provincie Noord-Holland in 

het stadhuis van de gemeente Zaanstad in 

Zaandam.  

Voorzitter Hilde Niezen (Gouda) kon met haar 

collega Addy Verschuren (Zaanstad) een 

geïnteresseerd gezelschap verwelkomen. Door 

gemeente Woerden en (onafhankelijk 

onderzoeksinstituut) Deltares zijn presentaties 

verzorgd, die de problematiek van de 

veenbodemdaling op verschillende 

schaalniveaus belichtten. Er is veel mogelijk om 

met de gevolgen van bodemdaling om te gaan, 

maar er is ook nog veel te winnen. Reden voor 

gemeenten, waterschappen en provincies om 

zich bij het Platform Slappe Bodem aan te 

sluiten. 

De avond was een logisch vervolg op de 

raadsledenbijeenkomst van 2 februari 2015. Destijds 

hebben de raadsleden aan de discussietafel Verkeer en 

Vervoer reeds met elkaar van gedachten gewisseld over 

het RVVP.  

En in het bijzonder het eerste document in de reeks van 

drie: het strategisch kader. Dit kader is recent ook in de 

gemeenteraden aan de orde geweest.     

 

De avond begon informatief middels een introductie en 

een presentatie. Daarbij was gelegenheid om de 

beleidsvisie te bespreken. Daarna is in het tweede deel 

van de bijeenkomst aan de hand van een aantal 

stellingen, die raken aan de in de beleidsvisie 

geformuleerde speerpunten, met elkaar de diepte 

ingegaan. Dat heeft een interessante uitwisseling van 

inzichten opgeleverd.  

 

De opbrengst van deze avond wordt samen met de 

reactie van de gemeenteraden betrokken bij de 

afronding van de beleidsvisie. De raden zijn of worden 

daarover op korte termijn benaderd door hun college. 

Uiteraard worden de bevindingen van deze avond ook 

meegenomen bij de uitwerking van het laatste 

onderdeel: het uitvoeringsprogramma.   

 

Het doel van de avond was om te informeren over de 

koers en inhoud van het RVVP en daarover een goed 

gesprek te voeren aan de hand van een aantal 

stellingen. Dit doel is ruimschoots gehaald. 

Resultaten vanuit de programma’s 

VERKEER EN VERVOER 

Themabijeenkomst RVVP voor raadsleden op 

maandagavond 28 september 2015 

Op maandagavond 28 september heeft een 

thema-avond plaatsgevonden voor de 

raadsleden van de gemeenten in Midden-

Holland. Naast de raadsleden waren ook de 

wethouders uitgenodigd voor deze informatieve 

én actieve themabijeenkomst. 

 

Op verzoek van de klankbordgroep van 

raadsleden is het een bijeenkomst geworden 

met één thema, waarbij volop gelegenheid was 

om met elkaar in gesprek te gaan. Het 

onderwerp van de avond was de beleidsvisie 

van het Regionaal Verkeer en Vervoerplan 

Midden-Holland (RVVP).   Bron foto Beeldbank RWS 
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Jeugdhulp- en zorgaanbieders accepteren 

inkoopkader 

De inkoop van Jeugdhulp 2016 voor de gemeenten 

in Midden-Holland heeft drie doelen voor ogen. We 

willen dat in 2016 passende hulp beschikbaar is 

voor iedere jeugdige. We willen binnen de (zeer 

scherpe) financiële kaders blijven. En we willen een 

transformatie van werkwijzen stimuleren, zodat 

meer kinderen en gezinnen zich zelfstandiger 

kunnen redden. Deze drie doelen hebben we de 

afgelopen periode geconcretiseerd in het 

inkoopkader jeugdhulp 2016. 

 

In goede samenwerking volgende stap 

Aan raadsleden is gemeld dat de jeugdzorg- en 

hulpaanbieders dit inkoopkader vorige week 

hebben geaccepteerd. Dit betekent dat in goede 

samenwerking met de aanbieders de volgende 

stappen in het proces van bestuurlijk aanbesteden 

kunnen worden gezet. Het betekent ook dat 

gewerkt kan gaan worden conform het beoogde 

tijdschema: ondertekende contracten begin 

december. 

 

Zorgen over strakke financiële kader 

De belangrijkste aanbieders van jeugdhulp in onze 

regio hebben zonder uitzondering  hun instemming 

met en waardering over de inhoudelijke 

doelstellingen uitgesproken. Wel maken zij zich 

zorgen over het strakke financiële kader dat we 

(moeten) hanteren. Dit betekent dat het bestuurlijk 

overleg Sociaal Domein over de inhoudelijke 

uitwerking daarvan door de aanbieders in hun 

voorstellen voor 2016, mogelijk nog een aantal 

gesprekken en keuzes gaat hebben. De huidige 

samenwerking is echter van dien aard dat  erop 

vertrouwd wordt dat daar goed uitgekomen wordt. 

 

Dankbaar gebruik van geleerde lessen 

Hiermee lijkt de aanpak die dit voorjaar is gekozen 

tot op heden succesvol te zijn. Daarbij hebben we 

dankbaar gebruik gemaakt van de lessen uit de 

evaluatie inkoop jeugdhulp 2015. De innovatie-

ateliers waarin we met aanbieders de inhoudelijke  

lijnen hebben uitgezet, zijn de pijlers van die 

aanpak. We doen dit binnen enkele  heldere 

inhoudelijke  en financiële uitgangspunten van de 

gemeenten onderling.  

 

Tussentijdse informatie 

Dit is een mooie stap voorwaarts, maar er moet de 

komende weken en maanden nog heel veel 

gebeuren. Dit moeten zowel de aanbieders van 

jeugdhulp als de regionale programma-organisatie 

sociaal domein doen, om er voor te zorgen dat in 

december de contracten getekend zijn. Dit najaar 

worden raadsleden nogmaals geïnformeerd over de 

stand van zaken van de contractering jeugdhulp. 

 

Overdracht trekkerschap programma sociaal 

domein  

Per 1 oktober 2015 is het trekkerschap van het 

programma sociaal domein overgedragen door 

Laura Werger (Gouda) aan Joke Vroegop- de Bruijne 

(Zuidplas).  

Resultaten vanuit de programma’s 

SOCIAAL DOMEIN 

mw. Joke Vroegop-de Bruijne  
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In september 2015 heeft de Provincie - conform de 

verantwoording van de regio Midden-Holland - de 

drie projectsubsidies 2014 definitief vastgesteld op 

respectievelijk: 

€ 675.006 voor Project stelselwijziging jeugd 

€ 245.000 voor Project aansluiting passend 

onderwijs en jeugdhulp 

€   75.600 voor Project integrale aanpak kwetsbare 

jongeren. Totaal € 995.606. 

 

Afloop ondersteuning Provincie 

Met de decentralisatie van de Jeugdzorg per 2015 is 

een einde gekomen aan de  mogelijkheid om bij de 

Provincie nog projectsubsidies jeugdhulp aan te 

vragen. Een uitzondering heeft de Provincie nog 

gemaakt voor het project ‘Integrale 

aanpak kwetsbare jongeren’. Ten 

behoeve van de afronding van dit project 

en borging van de ontwikkelde aanpak/

werkwijze heeft de Provincie voor 2015 

nog een projectsubsidie € 75.000 

toegekend. 

 

Voor 2015 heeft de Provincie aan de regio 

ook nog capaciteit beschikbaar gesteld 

van het door haar gefinancierde 

expertisecentrum voor Jeugd, 

Samenleving en Ontwikkeling (JSO) en het 

Tympaan Instituut. Voor de inzet van 

ondersteuningsuren van deze organisaties heeft de 

regio Midden-Holland in december 2014 een plan 

ingediend. Projecten waarop in 2015 

ondersteuningsuren worden ingezet zijn: 

 Versterking sociaal teams (scholing/begeleiding/

monitoring) 

 Cliëntparticipatie jeugd 

 Scheiden wonen en zorg 

 

De Provincie heeft in juli 2015 aangegeven haar 

subsidierelatie met JSO en het Tympaan Instituut te 

gaan afbouwen. Deze wordt per 1 juli 2017 

beëindigd.  

 

Door de Provincie wordt nu overlegd met de 

betrokken instellingen en de regio’s over hoe (in 

welke mate en onder welke voorwaarden) in de 

periode tot medio 2017 nog ondersteuning 

(gefinancierd door de Provincie) voor projecten/

opdrachten van de regio’s kan worden ingezet.  

Resultaten vanuit de programma’s 

Afwikkeling projectsubsidies Jeugdhulp Provincie 

Om de voorbereiding van de decentralisatie van de 

jeugdzorg te faciliteren heeft de Provincie Zuid-

Holland in 2013 en 2014 aan samenwerkende 

gemeenten in regio’s de mogelijkheid geboden 

projectsubsidies jeugdhulp aan te vragen. Dit waren 

subsidies die ingezet moesten worden voor pilots 

en projecten gericht op de transitie en 

transformatie van de zorg voor de jeugd. Van die 

mogelijkheid heeft de regio Midden-Holland 

optimaal gebruik gemaakt. 

 

De Provincie honoreerde in 2013 al diverse 

projectaanvragen van de regio Midden-Holland 

(totaal voor bijna 1 miljoen), die in nauw overleg 

met de gemeenten en betrokken 

instellingen waren aangevraagd.  

Het jaar 2014 was het laatste jaar 

waarin door de Provincie  

projectmiddelen jeugdhulp ter 

beschikking stelde. Door de regio 

Midden-Holland werd wederom 

subsidie aangevraagd voor een 

drietal integrale projecten. 

 

Project Stelselwijziging Jeugd 

Midden-Holland: 

 Projectleiding decentralisatie 

jeugdzorg   

 ReSet-trajecten 

 Regionale coördinatie CJG in Midden-Holland 

 Nazorg-trajecten 

Project Aansluiting Passend Onderwijs en Jeugdhulp 

Midden-Holland: 

 Voorlopersaanpak 

 Future4Families 

 Alert4You 

 Aanpak Thuiszitters  

Project Integrale aanpak kwetsbare jongeren 

Midden-Holland: Vervolg pilot Jongeren onder Dak 

(JOD). 

 

Subsidieverantwoording/ vaststelling 

Medio 2015 is over de realisering van deze 

projecten een inhoudelijke en financiële 

verantwoording opgesteld. Voorzien van een 

goedkeurende accountantsverklaring is deze bij de 

provincie ingediend met een verzoek tot 

subsidievaststelling. 
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Het landelijke 
subsidieprogramma 
Cultuureducatie met 
Kwaliteit heeft z’n 
uitwerking in Midden-
Holland. Dit programma 
heeft als doel om door 
middel van een 
samenhangend plan de 

kwaliteit van cultuureducatie in het Primair 
Onderwijs te verhogen en te borgen.  
Inmiddels wordt er in Gouda en Zuidplas samen 
met de scholen en de culturele instellingen, 
gewerkt aan een programma-aanbod waarin alle 
disciplines (beeldend, muziek, theater, dans, 
literatuur, film en cultureel erfgoed) aan bod 
komen en kinderen in een doorlopende leerlijn 
werken.  

 
In Waddinxveen zijn alle scholen vertegenwoordigd 
in een actieve werkgroep en heeft ieder lid 
inmiddels zijn certificaat Intern Cultuur coördinator 
behaald. Iedere school maakt keuzes uit het 
gezamenlijk opgestelde aanbod.  

 
In Bodegraven-Reeuwijk zijn de scholen bezocht om 
een start interview af te nemen. Hiermee worden 
behoeften duidelijk en hierna wordt in overleg met 
de schooldirecteuren het vervolg bepaald.  
 
De mate van cultuuronderwijs in de 
Krimpenerwaard wordt bekeken. In samenspraak 
met de gemeenteambtenaren wordt bepaald waar 
we dit kunnen versterken en hoe culturele partijen 
optimaal betrokken kunnen worden.  

Ook volgen diverse leerkrachten de opleiding tot 

intern cultuur coördinator.  

 
Voor alle scholen geldt dat zij met ingang van het 
huidige schooljaar over de Rijksbijdrage van € 11,50 
per leerling beschikken; te besteden aan  
cultuureducatie.  

De uitdaging is om met deze bijdrage het 
cultuuronderwijs zo goed mogelijk vorm te geven 
en leerkrachten daarbij te inspireren. Op 
basisscholen wordt een fundament gelegd voor de 
culturele ontwikkeling van kinderen. Van 
kennismaking met kunst & cultuur tot het 
ontwikkelen van eigen talenten.  
De school heeft een vormende taak, die essentieel 
is om kinderen te leren functioneren in een 
veelvormige en snel veranderende maatschappij. 
Cultuureducatie levert ook een bijdrage aan de 
ontwikkeling van vakoverstijgende vaardigheden 
zoals analyseren, evalueren en creëren en is 
onlosmakelijk verbonden met andere leergebieden. 

 
Ter ondersteuning 
en inspiratie worden 
in de regio 
inspiratiemomenten 
georganiseerd, is een 
inspirerende 
cultuurwaaier voor 
leerkrachten 
ontwikkeld en 
worden onderlinge 
ervaringen regionaal 
uitgewisseld.  

 
Vele partijen in de 
regio leveren een 
belangrijke bijdrage. 
Vanuit Regio Midden
-Holland werkt de 
cultuurnetwerker als aanjager. Over enige tijd 
worden betrokken bestuurders en ambtenaren 
uitgenodigd om de opbrengsten te vernemen en 
met elkaar nieuwe mogelijkheden te bespreken. Dit 
onder andere met het oog op het verlengen van het 
huidige Rijkssubsidieprogramma en de nieuwe 
programma’s Professionalisering Cultuuronderwijs 
en Impuls Muziekonderwijs.  

Cultuureducatie met kwaliteit 

actief met cultuureducatie in de klas  


